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BR.0012.4.3.2024 

Protokół posiedzenia 
Komisji Budżetu i Finansów 

Rady Miasta Gliwice kadencji 2018-2023, przedłużonej do 30.04.2024 r. 
w dniu 20 marca 2024 r., godz. 16.00  

Przewodniczący Komisji Krzysztof Kleczka otworzył posiedzenie Komisji, powitał gości 
oraz zebranych radnych i zaproponował przyjęcie następującego porządku obrad: 

1) Informacja dotycząca zaciągniętych przez miasto Gliwice kredytów 
i pożyczek. 

2) Druki sesyjne. 

3) Sprawy bieżące. 

Nie zgłoszono uwag do zaproponowanego porządku obrad. 

W posiedzeniu udział wzięła Skarbnik Miasta Agnieszka Dylewska oraz Naczelnik Wydziału 
Podatków i Opłat Alicja Knyps.  

Ad 1) Informacja dotycząca zaciągniętych przez miasto Gliwice kredytów 
i pożyczek. 

Skarbnik Miasta Agnieszka Dylewska przekazała, że aktualnie miasto Gliwice nie 
spłaca żadnej pożyczki, ostatnie takie zobowiązanie zostało uregulowane w 2022 r. Była to 
pożyczka z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. Miasto 
Gliwice zaciągnęło trzy kredyty w Europejskim Banku Inwestycyjnym. W 2011 r. był to 
kredyt na cele inwestycyjne w wysokości 181 mln zł, ze spłatą do 2034 r. Do spłaty 
pozostało 91 mln zł. W 2012 r. uruchomiono kredyt na budowę hali widowiskowo-sportowej 
w Gliwicach na kwotę 182,5 mln zł ze spłatą do 2035 r. Do spłaty pozostało 78 mln zł. 
I trzeci kredyt na kwotę 100 mln zł, z przeznaczeniem na realizację inwestycji, z terminem 
spłaty w 2034 r. Łączna wartość kredytów zaciągniętych w Europejskim Banku 
Inwestycyjnym wynosi 462,5 mln zł, do spłaty pozostało 267,5 mln zł, na koniec 2024 r. 
będzie to kwota 238 mln zł. Oprocentowanie jest stałe, przy czym siedem transz jest 
oprocentowanych odrębnie. W przypadku pierwszej wynosiło ono 7,8%, pozostałe 
oprocentowane są w wysokości od 0,9% do 4,5%.  

Brak pytań ze strony członków Komisji. 

Ad 2) Druki sesyjne. 

Komisja opiniowała następujące druki sesyjne: 

a) Projekt uchwały (druk nr 1205) zmieniającej uchwałę w sprawie Wieloletniej 
Prognozy Finansowej. 

Skarbnik Miasta Agnieszka Dylewska przekazała, że projekt uchwały, wraz 
z autopoprawką, przewiduje zmiany na listach przedsięwzięć realizowanych ze środków 
unijnych (6 przedsięwzięć, w tym wprowadza się jedno nowe) oraz finansowanych 
ze środków własnych (8 przedsięwzięć). Obejmują one m.in.: zabezpieczenie brakujących 
na 2024 r. oraz 2025 r. środków na podpisanie umowy na wykonanie inwestycji 
„Odtworzenie budynku ’Okrąglak’ przy Placu Grunwaldzkim” (po rozstrzygnięciu 
postępowania przetargowego), a także przyspieszenie terminu rozpoczęcia modernizacji 
elewacji Palmiarni Miejskiej, z uwagi na możliwość pozyskania dofinansowania z Funduszu 
Odporności Górnośląsko-Zagłębiowskiej Metropolii jeszcze w 2024 r. Projekt uchwały 
przewiduje także zmiany w przedsięwzięciach obejmujących: wdrożenie zrównoważonego 
i zaadaptowanego do zmian klimatu systemu gospodarowania wodami opadowymi 
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i roztopowymi na terenie miasta (zmiana łącznych nakładów z uwagi na wzrost wydatków 
w 2023 r.) oraz adaptację budynku przy ul. Traugutta na potrzeby placówki wsparcia 
dziennego (zmiana dysponenta środków, zadanie będzie realizowane przez Zakład 
Gospodarki Mieszkaniowej oraz Urząd Miejski). Autopoprawka dotyczy zakupu modułów 
informatycznych na potrzeby Ośrodka Pomocy Społecznej oraz dwa zadania oświatowe. 
W wyniku wszystkich zmian nakłady rosną o 2 mln 847 tys. zł. 

Brak pytań ze strony członków Komisji. 

Przewodniczący Komisji Krzysztof Kleczka zapytał, kto z członków Komisji jest za 
pozytywną opinią do projektu uchwały wg druku nr 1205. 

Wynik głosowania: 5 głosów za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się. Komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

b) Projekt uchwały (druk nr 1206) zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu miasta 
Gliwice na 2024 rok. 

Skarbnik Miasta Agnieszka Dylewska przekazała, że do projektu uchwały 
przygotowana została autopoprawka i przewiduje on wzrost dochodów o 80 mln zł, wydatki 
rosną o 73 mln 652 tys. zł, deficyt maleje o 6 mln 434 tys. zł. Dokonuje się zwiększenia 
przychodów o 1 mln 114 tys. zł z niewykorzystanych środków pieniężnych wynikających 
z rozliczenia dochodów z tytułu opłat za zezwolenia na sprzedaż napojów alkoholowych, 
a środki te przeznacza się na modernizację obiektów sportowych w placówkach 
oświatowych, adaptację budynku przy ul. Skarbnika na placówkę wsparcia dziennego, 
wynagrodzenia Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz na dotacje 
dla organizacji pozarządowych na realizację zadań wynikających z Miejskiego programu 
profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych oraz przeciwdziałania narkomanii. 
Najważniejsze zmiany wynikające z projektu uchwały to: zwiększenie dochodów o 4 mln 
760 tys. zł wynikające ze zmiany sposobu klasyfikowania opłaty za zajęcie pasa drogowego 
dokonaną w oparciu o interpretację Ministerstwa Finansów; zwiększenie w grupie 
subwencja ogólna o kwotę 72 mln zł, co jest efektem zmian wynikających z pism Ministra 
Finansów informujących o rocznych kwotach części subwencji ogólnej (zwiększenie 
o 56 mln 818 tys. zł części oświatowej subwencji ogólnej dla gminy i powiatu i zwiększenie 
o 16 mln 108 tys. zł części rozwojowej subwencji ogólnej dla gminy i powiatu); zwiększenie 
dochodów majątkowych o kwotę 7 mln zł w związku z przyznaną miastu Gliwice pomocą 
finansową w ramach Funduszu Odporności Górnośląsko-Zagłębiowskiej Metropolii na 
realizację inwestycji „Zachodnia część obwodnicy miasta – budowa odcinka drogi od 
ul. gen. J. Sowińskiego do ul. I. Daszyńskiego”; dochody własne rosną o 1 mln 315 tys. zł 
w związku ze zmianą klasyfikacji budżetowej środków z Rządowego Funduszu Rozwoju 
Dróg – środki zostały przesunięte z grupy obejmującej środki z funduszy celowych. Wydatki 
majątkowe maleją o kwotę 7 mln zł, jako wyniki „uwolnienia” środków własnych na 
realizację inwestycji „Zachodnia część obwodnicy miasta – budowa odcinka drogi od 
ul. gen. J. Sowińskiego do ul. I. Daszyńskiego” w związku z przyznaną miastu Gliwice 
pomocą finansową w ramach Funduszu Odporności Górnośląsko-Zagłębiowskiej Metropolii, 
środki te wprowadza się do grupy obejmującej wydatki na zadania realizowane w ramach 
pomocy finansowej. Wydatki majątkowe rosną o 928 tys. zł celem podpisania umowy na 
realizację inwestycji „Odtworzenie budynku ’Okrąglak’ przy Placu Grunwaldzkim”. 
Zwiększeniu ulega dotacja dla jednostek sektora finansów publicznych o 4 mln zł w związku 
ze wzrostem stawki dotacji na ucznia, a także wynagrodzenia i składki od nich naliczane 
o kwotę 56 mln 418 tys. zł, jako efekt podwyżki płac dla nauczycieli ze środków przyznanej 
części oświatowej subwencji ogólnej, oraz następuje wzrost w grupie wydatki związane 
z realizacją statutowych zadań o kwotę 6 mln zł na odpis na Zakładowy Fundusz Świadczeń 
Socjalnych w placówkach oświatowych. Zwiększa się także wydatki majątkowe o kwotę 
400 tys. zł celem przekazania dotacji dla Hospicjum Miłosierdzia Bożego w Gliwicach 
z przeznaczeniem na modernizację pokrycia dachowego. Zwiększa się wydatki o 740 tys. 
zł na realizację zadań związanych z pieczą zastępczą, a także o 1 mln zł celem uzupełnienia 
środków na utrzymanie zieleni w pasie drogowym. Wydatki majątkowe rosną o 2 mln 
300 tys. zł w związku z rozpoczęciem modernizacji elewacji Palmiarni Miejskiej (możliwość 
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pozyskania dofinansowania z Funduszu Odporności Górnośląsko-Zagłębiowskiej 
Metropolii). Autopoprawka przewiduje wzrost wydatków o 1 mln zł na zakup pomocy 
dydaktycznych w gliwickich jednostkach oświatowych. Dotacje na zadania bieżące rosną 
o 60 tys. zł celem przekazania dotacji dla Teatru Miejskiego z przeznaczeniem na usunięcie 
awarii dachu w budynku przynależnym do Ruin Teatru Victoria, a także o 400 tys. zł (przy 
jednoczesnym zmniejszeniu wydatków majątkowych o tę samą kwotę), co jest wynikiem 
dostosowania klasyfikacji budżetowej do zakresu prac w ramach zadania „Zabytkowa Willa 
Caro w Gliwicach – przeprowadzenie prac konserwatorskich stolarki okiennej i drzwiowej”. 
W wyniku wszystkich zmian plan dochodów wyniesie 1 mld 777 mln zł, plan wydatków to 
1 mld 973 mln zł, deficyt to 196 mln zł.  

Radny Ryszard Buczek zapytał, z czego wynika zwiększenie wydatków na zimowe 
utrzymanie dróg, zima była łagodna.  

Przewodniczący Komisji Krzysztof Kleczka zauważył, że plan wydatków na ten cel 
został oszacowany na podstawie danych z roku poprzedniego. 

Skarbnik Miasta Agnieszka Dylewska odpowiedziała, że wzrosły ceny usług. 

Przewodniczący Komisji Krzysztof Kleczka dodał, że miasto Gliwice zrezygnowało 
także z soli na rzecz chlorku magnezu.  

Brak kolejnych pytań ze strony członków Komisji. 

Przewodniczący Komisji Krzysztof Kleczka zapytał, kto z członków Komisji jest za 
pozytywną opinią do projektu uchwały wg druku nr 1206. 

Wynik głosowania: 5 głosów za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się. Komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

c) Projekt uchwały (druk nr 1189) zmieniającej uchwałę w sprawie umarzania, 
odraczania terminów płatności, rozkładania na raty należności pieniężnych 
o charakterze cywilnoprawnym przypadających Miastu Gliwice oraz jego jednostkom 
organizacyjnym będącym jednostkami budżetowymi lub samorządowymi instytucjami 
kultury, warunków dopuszczalności pomocy publicznej w przypadkach, w których ulga 
będzie stanowić pomoc publiczną, oraz wskazania organów uprawnionych do 
udzielania ulg.  

Skarbnik Miasta Agnieszka Dylewska wyjaśniła, że zmiana zaproponowana w projekcie 
uchwały dotyczy osób prowadzących działalność gospodarczą, które uzyskują pomoc de 
minimis. Aktualnie obowiązująca uchwała jest oparta na przepisach rozporządzenia Komisji 
Unii Europejskiej, które obowiązywać będzie do 30 czerwca br. Nowe rozporządzenie 
zostało już podjęte, stąd projekt uchwały zmieniającej uchwałę i dostosowującej ją do 
nowych przepisów unijnych, aby pomoc publiczna mogła być nadal udzielana.  

Brak pytań ze strony członków Komisji. 

Przewodniczący Komisji Krzysztof Kleczka zapytał, kto z członków Komisji jest za 
pozytywną opinią do projektu uchwały wg druku nr 1189. 

Wynik głosowania: 5 głosów za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się. Komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

d) Projekt uchwały (druk nr 1188) zmieniającej uchwałę w sprawie zwolnienia z podatku 
od nieruchomości budynków, w których wykonano remont elewacji lub dachu. 

Naczelnik Wydziału Podatków i Opłat Alicja Knyps przekazała, że proponowany 
projekt uchwały ma na celu umożliwienie dalszego składania wniosków o zwolnienie 
z podatku od nieruchomości przez podatników, którzy dokonali remontu elewacji bądź 
dachu nieruchomości. Aktualne przepisy obowiązują do 30 czerwca br., a proponuje się 
przedłużenie terminu ich obowiązywania do 30 czerwca 2031 r., na podstawie nowego 
rozporządzenia unijnego w sprawie pomocy de minimis. Projekt uchwały został, zgodnie 
z obowiązkiem, skonsultowany z Prezesem Urzędu Ochrony Konkurencji i Konsumentów. 
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Od początku obowiązywania uchwały ze zwolnienia z podatku od nieruchomości skorzystały 
584 osoby, a łączna kwota zwolnienia to 1 mln 480 tys. zł. Osoby fizyczne korzystają ze 
zwolnienia przez 10 lat, zaś przedsiębiorcy 1 rok.  

Brak pytań ze strony członków Komisji. 

Przewodniczący Komisji Krzysztof Kleczka zapytał, kto z członków Komisji jest za 
pozytywną opinią do projektu uchwały wg druku nr 1188. 

Wynik głosowania: 5 głosów za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się. Komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Ad 3) Sprawy bieżące. 

Komisja przyjęła protokół posiedzenia Komisji, które odbyło się 21 lutego 2024 r. 

(***) 

Nie ustalono terminu kolejnego posiedzenia Komisji. 

Na tym zakończono posiedzenie Komisji. 

Protokołowała 

(-) Katarzyna Golonka 
Przewodniczący Komisji 

Budżetu i Finansów 

(-) Krzysztof Kleczka 
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